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Poc creixement de l’economia i lleu descens del 
preu de l’habitatge. Aquest va ser el consens ge-
neral entre els experts reunits el 16 de gener pas-
sat a l’Auditori AXA de Barcelona per debatre les 
expectatives del sector el 2024. Un any més, els 
especialistes van coincidir en la necessitat de la 
col·laboració público privada per fer front als rep-
tes del sector, especialment la preocupant escas-
setat d’habitatge assequible.

A API, com és habitual, comencem l’any amb la celebració de la tradicional Tribuna Immoscòpia, un 
esdeveniment anual que reuneix destacades personalitats i organitzacions de l’àmbit immobiliari amb 
l’objectiu d’analitzar i debatre les tendències del mercat per al present any.

Durant aquesta reunió, es van tractar temes de gran rellevància i actualitat, com la situació macro-
econòmica i les perspectives per al sector l’any 2024, l’accés asequible a l’habitatge i la implementa-
ció de límits en els preus de lloguer.

Aquest any, l’esdeveniment va ser inaugurat per en Francisco Javier Martín, director general d’Ha-
bitatge i Sòl del Govern d’Espanya, i Marina Berasategui, secretària d’Habitatge de la Generalitat de 
Catalunya, acompanyats de Gerard Duelo, president del COAPI de Barcelona i del Consell General dels 
COAPI d’Espanya i Vicenç Hernández, president de l’Associació d’Agents Immobiliaris de Catalunya 
(AIC) i de l’Associació Nacional d’Agents Immobiliaris (ANAI).  

IX TRIBUNA  
IMMOSCÒPIA: 
El que s’espera  
del mercat  
immobiliari  
el 2024

+500
assistents

16 
ponents
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 Inauguració
L’obertura de la novena edició de la Tribuna Immos-
còpia va comptar amb la participació de Francisco 
Javier Martín, director general d’Habitatge i Sòl del 
Govern d’Espanya, i de Marina Berasategui, secre-
tària d’Habitatge de la Generalitat de Catalunya.

Francisco Javier Martín va destacar que “és im-
prescindible generar un clima de col·laboració en 
què tots estiguem centrats en fer de l’accessibilitat 
de l’habitatge el centre de tot sense fer una lectura 
escèptica de la nova Llei”. El director general d’Ha-
bitatge i Sòl va recordar que “l’Administració Públi-
ca i el sector immobiliari coincidim en més del que 
discrepem, però ha faltat un context amable per a 
l’acord”.

L’expert va reconèixer que “el problema de l’habi-
tatge ja fa molts anys que es va arrossegant, sent 
un sector que s’ha utilitzat com a motor econòmic 
mentre s’ha deixat de prioritzar que totes les famí-
lies tinguin capacitat per accedir a un habitatge”. 
“Per això és imprescindible fomentar una col·la-
boració público privada en la qual el públic tingui 
una importància especial per augmentar el parc 
immobiliari. Està en les nostres mans que aques-
ta col·laboració es tradueixi en acords que generin 
confiança i tranquil·litat al ciutadà”.

“A les administracions ens  
interessa que l’assequibilitat de 
l’habitatge sigui l’eix del sector”
Francisco Javier Martín

Marina Berasategui   
Secretària d’Habitatge de  
la Generalitat de Catalunya

Francisco Javier Martín   
Director general d’Habitatge i Sòl  
del Govern d’Espanya

Gerard Duelo   
President de COAPI Barcelona  
President de CGCOAPI España

Vicenç Hernández   
President de l’AIC 
President de l’ANAI

Modera: 

Cristina Riba. Periodista i presentadora 
de Telenotícies cap de setmana TV3 



D’altra banda, Marina Berasategui va assegu-
rar que “el Govern està treballant per aconseguir 
acords que permetin garantir que l’accés a l’habi-
tatge sigui una realitat amb fets demostrables”. 
“Per això, necessitem posar-nos d’acord en quins 
són els objectius: no aprofitar ni un euro dels fons 
europeus Next Generation i continuar col·laborant 
amb altres millores per fer viables noves promo-
cions d’habitatges. Per això, des de Catalunya 
demanem al nou Ministeri d’Habitatge accés a la 
finançament, perquè és la clau en la promoció im-
mobiliària”, va destacar la secretària d’Habitatge 
de la Generalitat.

En la inauguració de la jornada també van inter-
venir Gerard Duelo, president del COAPI de Bar-
celona i del Consell General dels COAPI d’Espan-
ya, i Vicenç Hernández, president de l’Associació 
d’Agents Immobiliaris de Catalunya (AIC) i de l’As-
sociació Nacional d’Agents Immobiliaris (ANAI).
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“Des de Catalunya, demanem al 
Govern d’Espanya que ens deixin 
accedir al finançament per proveir 
habitatge a la ciutadania”
Marina Berasategui

“La Llei de l’Habitatge no soluciona  
els problemes pels quals es va crear”
Gerard Duelo
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InauguracióClica aquí per veure la sessió íntegra:

Tots dos van coincidir amb els polítics en la neces-
sitat d’una col·laboració público privada efectiva i 
van sol·licitar al Govern i la Generalitat “un pacte 
d’Estat per erradicar d’una vegada per totes el pro-
blema de l’habitatge, que és un assumpte d’interès 
social d’absoluta prioritat. L’habitatge és el cinquè 
pilar de l’estat del benestar”. “Les polítiques d’habi-
tatge són continuistes i no funcionen perquè tenen 
un error ideològic i de diagnosi. No tenim insegure-
tat jurídica, sinó desconfiança”.

Els presidents també van enumerar algunes de les 
principals mesures que sol·liciten a l’Administra-
ció: “Continuarem reclamant polítiques d’incentius 
fiscals; més agilitat per gestionar els fons Next 
Generation; una legislació eficaç per acabar amb 
l’ocupació; la transformació de la Llei Hipotecària; 
més diàleg amb el sector privat perquè el que s’en-
tén per col·laboració público privada deixi de ser 
només un eslògan; i la professionalització de la 
figura de l’agent immobiliari per evitar l’intrusisme 
laboral i protegir al consumidor”.

“Seguirem reclamant que  
la col·laboració público privada  
no sigui només un eslògan”
Vicenç Hernández

https://www.youtube.com/watch?v=PjeBmx8ik4A
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Taula rodona:

La situació  
actual del  
mercat  
immobiliari
Moderada per la Cristina Riba, periodista de TV3, 
la segona taula rodona va comptar amb la parti-
cipació de Gerard Duelo, president del COAPI de 
Barcelona i del Consell General dels COAPI d’Es-
panya; Vicenç Hernández, president de l’Associa-
ció d’Agents Immobiliaris de Catalunya (AIC) i de 
l’Associació Nacional d’Agents Immobiliaris (ANAI); 
Xavier Vilajoana, president de l’Associació de Pro-
motors Constructors de Catalunya (APCE Catalun-
ya); i Lorenzo Viñas, president del Col·legi d’Admi-
nistradors de Finques de Barcelona i Lleida.

Duelo es va mostrar optimista sobre el que ofe-
rirà aquest 2024: “Confio que aquest any tindrem 
la calma institucional suficient per estendre ponts 
i aconseguir enfortir el nostre sector. La insegure-
tat jurídica frena l’activitat. Cal aprofitar l’entrada 
d’aquesta nova ministra i que és un any lleuger en 
termes electorals per asseure’ns tots i aprofitar al 
màxim les oportunitats de creixement de la nostra 
indústria”.

Gerard Duelo   
President de COAPI Barcelona  
President de CGCOAPI España

Vicenç Hernández   
President de l’AIC 
President de l’ANAI

Xavier Vilajoana   
President Associació de  
Promotors de Catalunya (APCE)

Lorenzo Viñas   
President Col·legi d’Administradors 
de Finques de Barcelona i Lleida

Modera: 

Cristina Riba. Periodista i presentadora 
de Telenotícies cap de setmana TV3 
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“particularment a la pujada de tipus”. “Volem que 
se’ns escolti i ens deixin treballar. Reivindico el tre-
ball del promotor-constructor i demano que no es 
faci servir l’argument fàcil de l’elevat cost de l’habi-
tatge per demonitzar aquest sector”.

Mentrestant, Viñas va assegurar que “la creació 
d’habitatge assequible portarà molt de temps, per 
la qual cosa mentre s’han d’estructurar acords amb 
el sector privat per donar confiança i seguretat jurí-
dica”. “A més, si bé la implementació dels fons Next 
Generation està en línia ascendent, caldria estudiar 
una pròrroga perquè arribem justos”, ha avisat.

Taula 1

Clica aquí per veure la sessió íntegra:

Per la seva banda, Hernández va assenyalar que cal 
“afavorir polítiques per comprar habitatge perquè 
això possibilita que també augmenti l’oferta de llo-
guer”. A més, l’expert va vaticinar que aquest 2024 
“serà un any complex perquè vivim en un entorn 
d’incertesa, però hi pot haver bones oportunitats 
per a aquells que sàpiguen fer bé la feina”. “Això 
sí, és important analitzar per separat els segments 
d’obra nova i de segona mà, ja que viuen casuísti-
ques diferents”, va subratllat.

Xavier Vilajoana i Lorenzo Viñas van aprofitar les 
seves intervencions per posar el focus en la cons-
trucció de nous habitatges. Vilajoana va insistir que 
els promotors s’adapten a la conjuntura del mercat, 

“Al ritme actual d’obres de  
rehabilitació del parc  
d’habitatge, el 2050 encara 
estarem molt lluny de  
renovar-ho tot”
Lorenzo Viñas

https://www.youtube.com/watch?v=Yiw3qZMviaU
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Taula rodona:

Entorn  
econòmic  
actual i  
perspectives 
2024

Judit Montoriol   
Lead economist de Caixabank  
Research

Julián Salcedo   
President Consell Directiu Urbanisme, 
Habitatge i Medi Ambient del  Consell 
General d’Economistes

Gonzalo Bernardos   
Professor d’Economia Universitat  
de Barcelona

Luis Fabra   
Professor, Director d’Estudis i  
Director  de la Càtedra en Mercat  
Immobiliari  Universitat de Saragossa

La segona taula rodona, moderada per en Vicenç 
Hernández, va comptar amb la participació de 
Gonzalo Bernardos, economista i professor d’Eco-
nomia de la Universitat de Barcelona; Judit Monto-
riol, lead economist de CaixaBank Research; Julián 
Salcedo, president del Consell Directiu d’Urbanis-
me, Habitatge i Medi Ambient del Consell General 
d’Economistes; i Luis Fabra, professor i director 
d’Estudis, així com director de la Càtedra en Mercat 
Immobiliari de la Universitat de Saragossa.

Gonzalo Bernardos va vaticinar que “el creixement 
de l’Eurozona el 2024 no serà gens satisfactori”. “A 
Espanya només creixerem un 1,2% perquè no apro-
fitem els fons Next Generation”. En aquest sentit, 
l’economista va ser “optimista sobre els tipus d’in-
terès, però pessimista sobre la creació d’ocupació”. 
Bernardos va alertar que “el pitjor que li pot passar 
al sector immobiliari és que pugin tipus d’interès i 
els bancs retallin crèdit” i va preveure que “la reces-
sió econòmica s’acabarà al juny de 2024” i que en 
2025 “l’economia creixerà i els tipus estaran entre 
el 2% i el 3%, sempre que la banca compleixi”.

Modera: 

Vicenç Hernández  
President de l’AIC 
President de l’ANAI



TA
U

LA
 R

O
D

O
N

A:
 E

N
TO

R
N

 E
C

O
N

Ò
M

IC
 A

C
TU

AL
 I 

PE
R

SP
EC

TI
VE

S 
20

24

10

Julián Salcedo es va mostrar menys optimista i va 
predir que “el 2024 serà pitjor que el 2023” i que 
el creixement de l’economia espanyola “serà insu-
ficient”. “El sector immobiliari no es va comportar 
tan malament com es preveia l’any passat, però la 
producció d’habitatge nou segueix estancada. A 
més, els preus no han baixat i el seu creixement ha 
estat per sobre del dels salaris. El problema no és 
que l’habitatge sigui car, és que la nostra capacitat 
adquisitiva és limitada. En aquest sentit, el Sala-
ri Mínim Interprofessional (SMI) ha de pujar molt 
més, però lligat a increments de la productivitat”. 

Judit Montoriol ha incidit en què “el 2024 serà un 
any que anirà de menys a més, perquè esperem 
que l’impacte negatiu es vagi mitigant i que les 

economies europees tornin a guanyar dinamisme 
al llarg de l’exercici”. L’experta de CaixaBank preveu 
“una desacceleració anual dels preus del 1,5-2% en 
el primer semestre, i un mercat expansiu de cara 
al 2025”.

Per part seva, Luis Fabra va assenyalar que “en-
guany veurem els primers descensos pel que fa a 
preus, seguint la mateixa tendència dels últims me-
sos del 2023, per la qual cosa els propietaris estan 
més disposats a rebaixar les seves expectatives 
per facilitar la compra”. Quant als tipus d’interès, 
l’expert va preveure que “podem tenir alguna ale-
gria a meitat de l’any, però l’impacte serà mínim en 
el mercat de la compravenda d’habitatges”.

Taula 2

Clica aquí per veure la sessió íntegra:

“Esperem que a mesura que  
passi l’any l’economia guanyi  
dinamisme”
Judit Montoriol

“El creixement de la zona euro  
el 2024 serà molt insatisfactori”
Gonzalo Bernardos

https://www.youtube.com/watch?v=mbfBtA2XDXM
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Taula rodona:

Mercat  
immobiliari, 
Accesibilitat  
a l’habitatge
La tercera taula rodona de l’esdeveniment, titulada 
“Mercat immobiliari i accés a l’habitatge”, mode-
rada per Carles Sala, director de l’Àrea Jurídica i 
portaveu dels API de Catalunya, va comptar amb 
la participació de Francisco Javier Martín, director 
general d’Habitatge del Govern d’Espanya; José 
García Montalvo, professor universitari i econo-
mista; Dolors Clavell, advocada especialitzada en 
Dret Administratiu; i Francisco Pérez, conseller de-
legat de Culmia.

Francisco Javier Martín va defensar el contingut 
de la Llei d’Habitatge, va negar que el seu contin-
gut suposi “una transferència de responsabilitat 
als propietaris” i va assegurar que el Govern “està 
desenvolupant molts instruments que són els que 
realment defineixen la política d’habitatge”. “La 
Llei preveu que els grans tenidors que ja tenen 
implementats processos de mediació a les seves 
empreses trobin des del primer moment l’Admi-
nistració perquè doni una solució a les dues parts 
en cas de conflicte. Comença a haver-hi un sector 
sòlid perquè la inèrcia està creada ja que hi ha ins-
truments d’ajuda per mobilitzar sòl públic, així com 
la preocupació per generar col·laboracions público 
privades. Per això, necessitem que el sector privat 
estigui alineat amb aquesta ruta”, va destacar el 
director general d’Habitatge.

Francisco Javier Martín   
Director general d’Habitatge i Sòl  
del Govern d’Espanya

Francisco Pérez   
Conseller delegat de Culmia

José García Montalvo   
Professor d’Economia de la UPF i 
 Director de la Càtedra d’Innovació 
UPF-API

Dolors Clavell   
Advocada i titular del despatx  
 Clavell Consulting

Modera: 

Carles Sala  
Director àrea jurídica i portaveu API Catalunya

D’altra banda, José García Montalvo va reconèixer 
que “l’economia està funcionant de manera estran-
ya pels estàndards històrics, ja que creixent poc 
s’estan creant 500.000 llocs de treball”. En clau 
immobiliària, l’economista va considerar que “la 
llei de contenció de rendes catalana va provocar 
que els preus més baixos pugessin per una apli-
cació inadequada de l’índex de referència català”. 

“La nova Llei no suposa 
una translació de responsabilitat  
als propietaris”
Francisco Javier Martín



TA
U

LA
 R

O
D

O
N

A:
 M

ER
C

AT
 IM

M
O

BI
LI

AR
I, 

AC
C

ES
IB

IL
IT

AT
 A

 L’
H

AB
IT

AT
G

E

12

“On Espanya està malament és en lloguer a preu 
de mercat i en gestió del sòl. El problema el tenen 
les persones de baixa renda que es dirigeixen al 
mercat de lloguer. I això és responsabilitat del sec-
tor públic, que disposa d’un parc d’habitatge social 
minúscul. Només el País Basc ho ha fet bé”.

Dolors Clavell va incidir en que “necessitem crear 
un sector que inverteixi en promoció de lloguer, ja 
que el canvi estructural del mercat passa per un 
parc d’habitatge assequible”, i va lamentar que 
“determinats sectors associïn la inversió immobi-
liària a l’especulació amb un biaix simplista que fa 
molt de mal, ja que els grans tenidors són neces-
saris en aquest país”.

Finalment, Francisco Pérez va assegurar que “el 
sector de la promoció immobiliària està apostant 
per la industrialització perquè suposaria una trans-
formació total del sector”. “Per mitigar el problema 
d’accés al mercat del lloguer a les grans ciutats 
espanyoles s’ha de donar un impuls important a la 
construcció d’habitatges i generar un parc públic”.

Taula 3

Clica aquí per veure la sessió íntegra:

“El lloguer a preu de mercat és  
la prioritat i és responsabilitat de 
l’administració pública”
José García Montalvo

“La política d´habitatge d’un país 
no poden ser els serveis socials  
i és el que està passant”
Dolors Clavell

“La nostra proposta per a Catalunya 
és un pla de xoc de 30.000  
habitatges assequibles a l’any”
Francisco Pérez

https://www.youtube.com/watch?v=LptzwbPQifQ
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Taula rodona:

Com  
evolucionarà  
la valoració  
immobiliària
La quarta i última taula rodona de la Tribuna Im-
moscòpia va centrar-se en “Com evolucionarà la 
valoració immobiliària”. Moderada per Anna Puig-
devall, directora general de l’AIC, va comptar amb 
la participació de Sandra Daza, directora general 
de Gesvalt; Ricard Santamaria, soci fundador de 
H.A.U.S. Healthy Buildings; Rafael Arcas, soci de 
Deloitte Financial Advisory Real Estate; i Jonathan 
Valle, director de Sabadell Colaboradores de Banc 
Sabadell.

Sandra Daza va afirmar que “els beneficis de les 
edificacions eficients i saludables, juntament amb 
un canvi de mentalitat dels usuaris, estan impul-
sant la incorporació dels criteris de sostenibilitat 
en les metodologies de valoració actuals”. “És di-
fícil pensar que la nostra normativa no canviarà 
en termes de compliment de criteris d’eficiència 
energètica. En termes de valoració s’està requerint 
als professionals que prenguin dades relatives a 
determinats estàndards ESG que s’incorporen en 
l’informe de valoració”.

Sandra Daza   
Directora General de GESVALT   
(Espanya, Portugal, Latam) | YPO

Ricard Santamaría   
Soci i Director de H.A.U.S   
Healthy Buildings S.L.

Rafael Arcas   
Soci de Deloitte Financial   
Advisory Real Estate

Jonathan Valle   
Director de Sabadell Colaboradores 
 de Banc Sabadell

Modera: 

Anna Puigdevall  
Directora General AIC i ANAI
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En aquesta línia, Ricard Santamaria va subratllar 
la necessitat de “rehabilitar i construir edificis que 
necessitin menys energia per proporcionar confort 
i que aquesta generi el mínim de gasos d’efecte hi-
vernacle”. “No podrem treure rendiment d’un actiu 
immobiliari si no compleix determinats criteris de 
sostenibilitat”, va advertir l’expert.

Rafael Arcas va destacar que “la normativa ac-
tual en matèria de sostenibilitat intenta evitar el 
greenwashing i dotar de transparència a la indús-
tria perquè els inversors puguin triar aquells fons 
que compleixin amb la normativa”. “La directiva 
europea d’eficiència energètica, l’aprovació de la 
qual és imminent, afectarà als processos de valo-
ració i finançament dels actius de cara al període 
2030-50. Això ens obligarà a fer una gran inversió 
en aquests actius perquè s’ajustin a la legalitat”.

Finalment, Jonathan Valle va assegurar que “les 
entitats financeres apliquen i incentiven el finança-
ment amb immobles que compleixen criteris de 
sostenibilitat”. “El parc d’habitatge espanyol ne-
cessita una clara posada al dia en termes de sos-
tenibilitat i el ritme és massa lent”. I va afegir que 
“el 2024 serà un any molt complicat per al nego-
ci hipotecari i immobiliari, pel que el consumidor 
necessitarà molt assessorament tant per part del 
professional immobiliari com del sector bancari”.

Taula 4

Clica aquí per veure la sessió íntegra:

Vídeo resum jornada

https://www.youtube.com/watch?v=f8SUX2krxqE
https://www.youtube.com/watch?v=bbBAnB5F7Ao&t=11s&ab_channel=ApiCat


15

IX TRIBUNA IMMOSCÒPIA ALS MITJANS

Llegir article complet

Llegir article complet

Llegir article complet

Llegir article complet

La Vanguardia Diario Economía

La República

Betevé

Idealista

Llegir article complet
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